
شرایط  در  گفت:  حسین  امام  دانشگاه  علمی  عضوهیئت 
محدودیت ارزی وزارت صمت نباید هیچ مجوز دائمی برای واردات 
صادر کند چرا که حتی اگر شرایط تهاتری صادرات وواردات کالا در 

میان باشد، قطعا روی اقتصاد ما نتایج مطلوبی به جا نمی گذارد.
به گزارش اخبار صنعت، منابع ارزی کشور بعد از عدم فروش 
بیماری کرونا قیمت  با شیوع  نفتی که  یا تشدید تحریم های  نفت 
اخیر رسید دست  ترین سطح خود در چند دهه  نازل  به  نفت هم 
ایران را از منابع ارزی تا حدودی کوتاه کرد، لذا محدودیت های ارزی 
از این منظر تجدید نظری  تا  و تحریم ها دست به دست هم داده 
جدی بر واردات کالاها به کشور صورت بگیرد، ضمن  اینکه بازگشت 
ارزهای صادراتی به کشور یک مهم است اما واردات در برابر صادرات 
یک فرمول برای حفظ منابع ارزی است که علی رغم برخی مسائل 
باید به صورت جدی دنبال شود اما با نظارت های دقیق وزارت صمت 
و سایر ارکان دولت. الله مراد سیف اقتصاد دان و عضو هیئت علمی 
نکته مهم در  به چند  باره  السلام دراین  علیه  امام حسین  دانشگاه 
خصوص سامانه نیما واهمیت ورود کالاهای اساسی در تهاتر صادراتی 

و وارداتی اشاره کرده است.
امام  دانشگاه  علمی  هیئت  عضو  و  دان  اقتصاد  مراد سیف  الله 
نیما  سامانه  های  نقیصه  برداشتن  به  اشاره  با  السلام  علیه  حسین 
شرایط  در  وقتی  گفت:  موضوع  این  اهمیت  و  اقتصادی  جنگ  در 
برطرف  نقاط ضعف داخلی  باید یک سری  اقتصادی هستیم  جنگ 
شود یکی از این ضعف ها برطرف کردن مشکلات سامانه نیماست، 
چرا که ما به هر حال نیازمند یک  سامانه ارزی کارآمد برای شرایط 
جدید در جنگ اقتصادی هستیم. این سامانه باید سامانه جامع ارزی 
کشور باشد و شناخته شده برای همه ی تجار و بازرگانان. وقتی در 
مساله ارز با محدودیت های مختلفی مواجه هستیم این سامانه باید 
به خوبی مدیریت شود چرا که وضعیت محدودیتهای ارزی به صورت 
مستقیم بخش های مختلف اقتصادی را تحت تاثیرات نامطلوبی قرار 

می دهد. 
 وی با بیان اینکه بانک مرکزی و دولت برای این موضوع باید 
با هم همکاری داشته باشند خاطر نشان کرد: متاسفانه شواهد نشان 
می دهد سامانه نیما ضعف های اساسی داشته لذا نمی توان کارکرد 
مطلوب آن را تایید کرد. به هر حال انتظار می رفت مسوولین امر از 
دولت تا بانک مرکزی در شرایط جنگ اقتصادی باید در درجه اول 

ارزهای  تا  برطرف می کردند  را  نیما  نقاط ضعف سیستمی سامانه 
صادراتی در کمترین زمان ممکن به این سامانه بازگردد تا مسئولین 
براساس اولویت های اقتصادی کشور در این باره تصمیم بگیرند که 

اولویت با واردت چه کالایی و تخصیص ارز به چه کالاهایی است. 
عضو هیئت علمی دانشگاه امام حسین گفت: اینکه مسوولین به 
دنبال برطرف سازی ضعف ها و نقیصه های  سامانه نیما هستند خبر 
خوبی است، برای اینکه مدیریت خوبی بر ارزهای کشور داشته باشیم 
همه ی تصمیمات باید براساس شرایط جنگ اقتصادی اتخاذ شود 
تا در مقابل ارز صادراتی کالاهای واقعا ضروری و مورد نیاز تولید و 
معیشت مردم وارد شود، از این رو نیازمند داشتن یک سیستم کنترل 
و نظارت دقیق هستیم، به این دلیل که صادر کننده به طور طبیعی 

وارد کننده نیست.
الله مراد سیف با تاکید بر اهمیت نظارت بیش از پیش بر واردات 
و صادرات وامر تجارت در شرایط محدودیت ارزی کشور خاطر نشان 
است  نباشد ممکن  به کشور  کالا  واردات  روند  بر  نظارتی  اگر  کرد: 
امور  در  ملت  اجحاف درحق  به  منجر  که مجددا  رخ دهد  اتفاقاتی 
بازرگانی شود و در حق مصرف کننده کوتاهی هایی صورت بگیرد که 

در شرایط جنگ اقتصادی به هیچ وجه قابل قبول نیست.  
رااینگونه  وزارت صمت  مدیریت  و  مهم  های  فعالیت  اهم  وی 
و  قاطع  ورود  حتما  مهمی  موضوع  چنین  در  حال  هر  به  برشمرد: 
توسط  ها  اولویت  تعیین  است.  لازم  بسیار  صمت  وزارت  برنامه  با 
وزارت صمت و داشتن یک سیستم دقیق نظارت بر اینکه در بازرگانی 
خارجی چه اتفاقی می افتد، چه کالایی باید صادر شود و چه کالایی 

باید  صمت  وزارت  که  است  مهمی  مباحث  ها  این  شود  وارد  باید 
قرار است یک  براساس  تشخیصی که می دهد مشخص کند  باید 
نهاده ای را در یک اندازه و زمان مشخصی برای تولید کننده تامین 
کند، ضمن اینکه در شرایط محدودیت ارزی وزارت صمت نباید هیچ 
مجوز دائمی برای واردات صادر کند چرا که حتی اگر شرایط تهاتری 
نتایج  ما  اقتصاد  روی  قطعا  باشد،  میان  در  کالا  وواردات  صادرات 

مطلوبی به جا نمی گذارد.
 عضو هیئت علمی دانشگاه امام حسین گفت: مثلا در زمانی که 
در کشور برداشت برنج یا میوه صورت می گیرد اگر مجوز واردات این 
اقلام اساسی داده شود خب مشخص است مجوز به جایی داده نشده 
و تولید کننده ایرانی ورشکست می شد چرا که با افزایش واردات بی 
رویه میوه و برنج که متاسفانه در سال های قبل دیده شد هنگامی 
که میوه باغدار روی درخت بود به دلیل نبود نظارت و کنترل مجوز 
به  فشار  تحمیل  جز  به  ها  دهی  مجوز  این  بود،  شده  داده  واردات 

کشاورز فایده دیگری به دنبال نداشت.
وی دراین باره توضیح داد: در شرایط تهاتری کالا هم نظارت 
یک رکن مهم است، بنابراین در شرایط کنونی بیش از همه ی زمان 
ها  نیازمند طراحی یک سیستم دقیق با نظارت عالی بر نوع واردات، 
نباید  دولت  هستیم،  کشور  به  کالاها  ورود  زمان  و  واردات  قیمت 
این سه نکته مهم را در واردات به عنوان سه اصل تاثیر گذار مورد 
غفلت قرار دهد چرا که بیم آن می رود با حساب سازی ها و واردات 
کالاهای غیر ضروری برخی به دنبال این  باشند تا به صورت ظاهری 

حساب سازی های خود را تسویه کنند.
 الله مراد سیف در پایان با بیان اینکه در شرایط جنگ اقتصادی 
در شرایط جنگ  کرد:  نشان  است خاطر  ارز یک ضرورت  مدیریت 
بسیار ضروری  دقیق  و  منسجم  ارزی  سامانه  داشتن یک  اقتصادی 
است، سامانه ای که وقتی صادراتی انجام می شود بتواند  ارز را به 
صورت کامل در کنترل و نظارت کامل دولت قرار بدهد. این موضوع 
به اشکال مختلف قابل انجام است مثلا می تواند به صورت مستقیم 
در سامانه نیما وارد شود ، لذا تقویت سامانه نیما برای این موضوعات 
مهم بسیار الزامی است چرا که باز تاکید می کنم در شرایط جنگ 
از  جلوگیری  برای  دقیق  مدیریت  سیستم  یک  داشتن  اقتصادی 
افزایش مشکلات بسیار ضروری است اگر این موارد رعایت شود در 

تجارت خارجی و در حفط منابع ارزی به شدت کارساز خواهد بود.

رییس کمیته حقوق بشر مجلس شورای اسلامی گفت: جلسه ای 
با حضور وزارت اطلاعات، وزارت خارجه و ستاد حقوق بشر برقرار شد 
تا دستگاه ها گزارش خود از پیگیری موضوع ترور شهید سلیمانی را 

ارائه دهند.
به گزارش خانه ملت، زهره الهیان روز سه شنبه با اشاره به نقض 
حقوق ملت ایران توسط آمریکا اظهارداشت: خاطره تاریخ ملت ایران 
در طول سال های بعد از انقلاب مملو است از جنایت های آمریکا علیه 
ملت ایران که اگر بخواهیم مصادیق نقض حقوق ملت ایران توسط 
آمریکا را بررسی کنیم خود چندین کتاب و پرونده قطور خواهد بود. 
ملت  نقض حقوق  مصادیق  این  که  این  برای  هرازگاهی  است  لازم 

ایران فراموش نشوند؛ پرونده حقوق بشر آمریکا مرور شود.
اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  بشر  حقوق  کمیته  رییس 
آمریکا  با حمایت غرب مخصوصا  عراق  تحمیلی  ۸ سال جنگ  به 
جانبازان  سنگین  نفس های  صدای  هنوز  کرد:  تاکید  ایران،  علیه 
به  عزیزان  این  از  یکی  هرازگاهی  و  می رسد  گوش  به  شیمیایی 

می رسند. شهادت 
الهیان در ادامه با اشاره به حمله موشکی به هواپیمای مسافربری 

در خلیج فارس توسط ناو وینسنس آمریکایی مطرح کرد:  آمریکا و 
آن  از  و  دادند  نشان  صدام  به  را  سبز  چراغ  غربی  کشورهای  سایر 
حمایت کردند؛ برای اینکه جنایت ها را بر سر ملت ایران پیاده کنند؛ 
همچنین دنیا شاهد حمله به هواپیمای مسافربری ایران توسط ناو 
ایران برای به  وینسنس بود که آمریکا به جای عذرخواهی از ملت 
به  افتخار  نشان  ما،  هموطنان  از  نفر   ۳۰۰ حدود  رساندن  شهادت 

فرمانده ناو وینسنس می دهد.
و سیاست خارجی مجلس خاطرنشان  امنیت  عضو کمیسیون 
از  شرایطی،  هر  و  طریقی  هر  به  منطقه  در  آمریکا  هم  امروز  کرد: 
امروز در  ایران دفاع می کند. آمریکا  تروریست های فعال علیه ملت 

قالب یک تروریسم دولتی در منطقه ظاهر شده است.
الهیان تاکید کرد: آمریکا از طرفی ترور دانشمندان هسته ای را 
در کشورمان انجام داد، همچنین ترور سردار شهید سلیمانی را انجام 
ایران  ارشد و محبوب ملت  دادند و در کشور دیگری، یک فرمانده 
را به شهادت می رسانند .در واقع این مصادیق نیازمند پیگیری های 

جدی حقوقی در عرصه بین الملل است.
وی با بیان اینکه موضوعات و مصادیق ضدحقوق بشری آمریکا 

به  بنده  کرد:  تاکید  است،  شعاری  صرفا  نه  عملی  اقدامات  نیازمند 
عنوان رئیس کمیته حقوق بشر مجلس معتقد هستم که نیاز است 
که NGOها و گروه های مردم نهاد، اشخاص حقیقی به کمک بیایند 
از طریق مجامع  ایران  برای احقاق حقوق ملت  اقدامات عملیاتی  و 

بین المللی داشته باشند.
پردیس  و  اسلامشهر  شمیرانات،  ری،  تهران،  مردم  نماینده 
دستگاه های  و  NGOها  با  جلسات  به  اشاره  با  شورای  مجلس  در 
حضور  با  جلسه ای  داد:  ادامه  کشور  حقوقی  مسائل  درباره  مختلف 
تا  شد  برقرار  بشر  حقوق  ستاد  و  خارجه  وزارت  اطلاعات،  وزارت 
را  سلیمانی  ترور شهید  موضوع  پیگیری  از  گزارش خود  دستگاه ها 
پیگیری  دستور  رییسی  ابراهیم  الله  آیت  و  قضاییه  قوه  دهند.  ارائه 

حقوقی- قضایی این امر را داده اند. 
الهیان تصریح کرد: باید بتوانیم آمریکا را با اقدامات عملی در 
موضوع نقض حقوق بشر در عرصه بین الملل محکوم کنیم؛ چراکه 
آمریکا در بسیاری از مسائل حقوق بشری کشورمان سهیم است و 
بسیاری از موارد و مصادیق که گفته شد آمریکا نقش ویژه ای داشته 

است.

اقتصاد دان و عضو هیئت علمی دانشگاه در گفت و گو با »اخبار صنعت«؛

واردات کالای اساسی و ضروری شرط تهاتر تجارت باشد

برگزاری جلسه  پیگیری ترور شهید سلیمانی با حضور دستگاه های امنیتی

مقیمي:

  اولويت ايران خودرو، 
ارتقاي کیفیت محصولات است

قیمت مسکن روند نزولي را طي مي کند؛

 نرخ بلیت هواپیما از سقف قیمتي 
عبور نکرد

سرمقاله

  مصطفی داننده
روزنامه نگار

وقتی در ایران، بنز و بی ام و 
 غیراستاندارد است و 

پراید استاندارد!

رییس دادگستری استان هرمزگان سری به 
اسکله شهید رجایی زده است. در جریان بازدید 
چشمش به بنزها و بی ام و های که یک وجب خاک 
روی شان نشسته است، می افتد و می پرسد» چرا 
این ماشین ها را انبار کردید؟« و پاسخ می شنود» 
استاندارد یک روز یک نامه نوشت که بنز، بی ام و، 
 پورشه، تویوتا و چند مدل دیگه  عدم تطابق با 
هم  دادگستری  رییس  دارن.«!  ملی  استاندارد 
می گوید» این حرف ها چیه می زنید! بنز استاندارد 

نیست، پراید استاندارده؟
دچار  ما  می کنید،  مشاهده  که  همانطور 
یکسری تصمیم گیری های مسخره شدیم. در این 
کشور به بنز و بی ام و می گویند غیر استاندارد. تنها 
قسمت غیر استاندارد ماجرا، قیمت این دو خودرو 
در داخل ایران است و گرنه که همین الان بنزهای 

19۰، به پراید و پژو می ارزند.
البته دیگر برای شنیدن چنین حرف هایی 
اینگونه  نمی کنیم.  تعجب  و  نمی آوریم  در  شاخ 
استدلال ها برای ما مردم عادی شده است. مثل 
تیمی  کرد.  اراک  آلومنیوم  مدیرعامل  که  کاری 
ایران برای حضور در مسابقات، به  در لیگ برتر 
جای سفارش پیراهن به برندهای معتبر داخلی 
یا معدود تولید کنندگان خارجی که با تیم های 
داخلی کار می کنند، از بازار لباس سوم ایتالیا را 
می خرد و به همین راحتی با برند پوما در مسابقات 
شرکت می کند. تنها کاری که مدیرعامل محترم 
انجام می دهد، چسباندن آرم تیم خود روی لوگوی 

ایتالیاست!
که  دیدیم  خود.  جای  تحریم های  تمام 
آمریکا  جمهور  رییس  عنوان  به  بایدن  انتخابات 
واقعا  اما  گذاشت  ایران  بازار  بر  مثبتی  تاثیر  چه 
مسؤولانی  کشور،  کنونی  وضع   دلیل  مهم ترین 

هستند که درکی از مدیریت ندارند.
کشور ما با فقر مدیر روبرواست. فکر می کنیم 
هر آدم خوبی مدیر است و می تواند مدیریت کند. 
رییس جمهور  دنبال  به  همه  که  می بینید  الان 
شدن هستند. دلیلش این است که فکر می کنند 
چون مثلا وزیر فلان وزارت خانه بودند یا شهردار 
بهمان شهر بودند، می توانند یک کشور را هم اداره 

کنند.
نه، اینگونه نیست. گاهی برخی آدم ها فقط 
برای یک کار ساخته شده اند و اگر وارد کار دیگر 

شوند قطعا آن را خراب می کنند.
یکی از دیگر دلایل این تصمیمات مسخره؛ 
چرخش مدیران است. مدیری به دلیل ناکارآمدی از 
سازمانی برکنار می شود اما مدتی بعد دوباره در اداره 

و سازمانی دیگر پست می گیرد حتی بهتر از قبلی.
چرا مدیری که یک کار خوب در کارنامه اش 
نیست و هر جا رفته، خرابه ای به جا گذاشته باز 
مورد استفاده قرار می گیرد؟ دلیل این انتخاب ها 

مشخص است؛ رابطه جای ضابطه را گرفته است.
در ایران به عملکردها کار ندارد، بلکه تنها 
بهتر شعار می دهد،  را می شنوند. هرکه  حرف ها 
امروز  مدیریتی  بحران های  دارد.  بهتری  جایگاه 
براساس  نه  انتخاب  که  است  روزهایی  حاصل 
شایستگی بلکه تنها به خاطر رفتن به نماز جمعه، 

یقه بسته و تسبیح در دست بود.
تسبیح به دستانی که امروز به دلیل اتهام 

فساد اقتصادی در حال پاسخ به دادگاه هستند.
کاش به این نتیجه برسیم که تقوا در ظاهر 
آدم ها نیست. مدیری یا کارمندی که به درستی 
کار خود را انجام می دهد حتما با تقواست حتی 
با  را  ریش هایش  و  باشد  داشته  باز  یقه ای  اگر 

تیغ بتراشد.

رهبران جدید 
آمریکا اراده ملت 
خود را برای تغییر 

عملی سازند

 با چرخش ناگهاني قیمت ها 
در بازار آزاد ؛ 

مشتریان خودرو 
سردرگم شدند

افزایش  توقف روند نزولي قیمت ها و 
دوباره نرخ خودرو در بازار آزاد روز گذشته 
سردرگم  بازار  در  خریداران  تا  شد  باعث 
شوند. اتفاقي که باعث شده است خریداراني 
خرید  قصد  قیمت ها  کاهش  به دنبال  که 
خودرو داشتند، با شوکي بزرگ مواجه شوند 
و بازار را در رکود فرو ببرد.ارزان ترین خودرو 
میلیون  به 1۰5  که  پراید1۳1  یعني  بازار 
تومان کاهش یافته بود، روز گذشته دوباره 
بازار تجربه کرد  افزایش 2۰میلیوني را در 
و به 125 میلیون تومان رسید. این اتفاق 
بگیرد و  اوج  بازار خودرو دوباره  باعث شد 
به دلیل تغییر ناگهاني قیمت ها بازار بیش از 

هر زمان دیگري خالي از مشتري شود.
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سخنگوی قوه قضاییه خبرداد: نشست مهم 
مجلس و دولت 

درباره بورس
مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
برگزاری نشست مشترک مهم »چرایی  از 
عدم اجرای مصوبات شورای عالی بورس« 
رئیس  پورابراهیمی  داد.محمدرضا  خبر 
شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون 
مجلس،  رئیس  مهم  نشست  از  اسلامی،  
وزیر اقتصاد، رئیس بانک مرکزی و رئیس 
داشت:  اظهار  و  داد  خبر  بورس  سازمان 
هماهنگی های  و  درخواست ها  براساس 
داشتیم  که  هماهنگی هایی  گرفته،  صورت 
حضور  با  مهمی  جلسه  امروز  بعدازظهر 
شورای  مجلس  رئیس  قالیباف  محمدباقر 
و  اقتصاد  وزیر  دژپسند  فرهاد  اسلامی، 
بانک  رئیس  همتی  عبدالناصر  دارایی،  
رئیس  اصل  قالیباف  حسن  مرکزی، 
وی  شد.  خواهد  برگزار  بورس  سازمان 
مصوبات  جلسه  این  در  است  قرار  افزود: 
دولت  و  مجلس  توافقات  و  مجلس  اخیر 
در  داد:  ادامه  پورابراهیمی  شود.  بررسی 
چرایی  به  است  قرار  ویژه  نشست  این 
بورس  عالی  شورای  مصوبات  اجرای  عدم 
سرمایه  بازار  حقوقی  تعهدات  ویژه  به  و 
بررسی شود.  مهم  موضوع  این  و  پرداخته 
وی در ادامه هدف از برگزاری این نشست 
بازار  در  موجود  مشکلات  کردن  مرتفع  را 
و  بازار  این  نابسامانی  از  خروج  و  بورس 
و  مردم  تکلیف  شدن  مشخص  همچنین 

نگرانی ها خواند. این  توقف 
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یادداشت
کاهش و ثبات قیمت مسکن 

همچنان قابل پیش بینی نیست 

بعد از اینکه تا حدودی نتیجه انتخابات آمریکا 
مشخص شد و روی کار آمدن آقای جوبایدن نسبت 
شد،  رو  به  رو  بیشتری  احتمال  با  ترامپ  آقای  به 
بازارهای مختلف در ایران از بازار ارز تا  طلا و بورس و 

مسکن با ریزش هایی مواجه شدند. 
ریزش قیمت در این بازارها نه به دلیل مسائل 
اقتصادی، بلکه ذهنی و ناشی از فضای روانی است که 
از هفته های قبل به واسطه نتایج انتخابات آمریکا 

قابل پیش بینی بود. 
مختلف  های  بخش  بر  که  دلار  نرخ  کاهش 
اقتصاد ایران تاثیر می گذارد در بخش مسکن هم 
تاثیر گذار است بنحوی که رسانه ها از عرضه بیشتر 
مسکن  نرخ  درصدی   15 تا   1۰ کاهش  و  مسکن 

خبرهایی منتشر کرده اند. 
در  روانی  ثبات  ایجاد  که  است  این  واقعیت 
مسائل  به  متاسفانه  که  ایران  اقتصادی  بازارهای 
سیاسی و برجامی گره خورده را  در بازار مسکن یا 
سایر بازارها از هم اکنون به صورت قاطع نمی توان 

پیش بینی کرد. 
با اعلام نتیجه انتخابات  آمریکا می توان انتظار 
آقای  آمدن  کار  روی  با  که  بود  امیدوار  و  داشت 
جو بایدن فضای ارتباطی جدیدی بین ایران و آمریکا 
ایجاد شود تا در فضای جدید ایجاد شده شرایط روابط 
بین دو کشور بهبود پیدا کند و در حد قابل توجهی از 

شدت تنش ها کاسته شود. 
به هر حال این موضوع عنوان شده که در صورت 
روی کار آمدن آقای جوبایدن خطر درگیری نظامی و 
حمله نظامی به ایران کاملًا منتفی می شود، لذا امید 
به ایجاد گشایش در عرصه سیاسی و اقتصادی حاصل 
شده و افزایش یافته است،اما اینکه میزان گشایش 
چقدر خواهد بود در واقع باید منتظر نتیجه سیاست 
خارجی آقای بایدن در خصوص جمهوری اسلامی 
ایران باشیم که وی چه سیاستی را درباره ایران اعمال 
می کند، هرچند در این خصوص صحبت هایی مبنی 
بر بازگشت به برجام داشته است اما با ابهاماتی که 
توان  نمی  اکنون  از  دارد  وجود  موضوع  این  حول 
چندان پیش بینی کرد لذا بازارها هم بسته به همین 

موضوع بالا و پایین می شوند. 
اینکه آیا آقای جوبایدن بدون قید و شرط به 
برجام و عمل به وعده های برجامی آمریکا باز خواهد 
گشت، یا شروط  دیگری برای مذاکرات جدید با ایران 
را در سر می پروراند مطرح می شود، اینکه آیا موضوع 
مذاکره  جدید یا شروط جدید برای ایران قابل قبول 
خواهد بود یا نه، تمام این مسائل مهم و زمان بر است 
لذا به این سرعت نمی توان به ریزش و کاهش قیمت 

ها به دلیل ایجاد توافق امیدوار بود. 
است  درست  تحلیل  این  واقعیت  براساس 
که در درجه اول باید منتظر روشن شدن سیاست 
خارجی آقای جوبایدن  در قبال جمهوری اسلامی 
ایران باشیم. در گام دوم واکنش جمهوری اسلامی 
ایران نسبت به تغییر مواضع یا سیاست های جدید 
آمریکا نیز بسیار حائز اهمیت است لذا در این موارد 
مهم نمی توان به سرعت قضاوت کرد، بنابراین فعلًا به 
طور مشخص نمی توانیم از کم و کیف بهبود فضای 

اقتصادی سخن بگویم. 
آنچه در چشم انداز کنونی مشاهده می شود  
جمهوری  ریاست  تغییر  با  آمریکا  که  است  این 
ایران  با  گفتگو  فضای  به  دهی  سامان  خواستار 
انعکاس  ایران  های  بازار  در  مسائل   این  است، 
داشته چرا که در شرایطی که آقای ترامپ رئیس 
وی   های  گویی  زور  دلیل  به  تقریبا  بود  جمهور 
انتظاری  یا  نبود و  برای گفتگو فراهم  فضای لازم 
برای پیشرفت مذاکرات یا ورود به مذاکرات جدید 
از مذاکرات  توانستیم  اینکه نمی  یا  نداشت  وجود 
نتیجه ای بگیریم وجود داشت ، بنابراین با تغییر 
مذاکرات  انجام  به  امیدهایی  ایجاد   و  وضعیت 
قطعی  نتایج  از  بعد  بازارها  است  ممکن  جدید 

روندهای متفاوتی به خود بگیرند. 
به هر حال باید منتظر ترکیب سیاست های 
ها  سیاست  این  که  چرا  باشیم  بایدن  آقای  جدید 
در قبال ایران هنوز چندان روشن و شفاف نیست، 
ضمن اینکه  واکنش ایران هم به  شرایط و سیاست 
جدید آقای بایدن در خصوص ایران مشخص نیست، 
لذا برای تأیید هر گونه ریزش و افت قیمت واقعی و 
دائمی در اقتصاد و بازارهای ما فعلا زود است و باید 

منتظر مسائلی باشیم که بدان اشاره شد.

  مهدی سلطان محمدی
کارشناس بخش مسکن و 
استاد دانشگاه 


